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ABSTRACT
            This investigation was carried out during 2009 and 2010 growing seasons on ten years old Sultani fig trees, grown in a calcareous soil in a private farm in Burg El-Arab region, about 70 kilometers west of Alexandria in order to study the effect of foliar spray with different concentrations of some growth promoters i.e. EM (effective microorganisms) at 10%, 20% and 30% or GA3 (growth regulator) at 10ppm,20ppm and 30ppm on vegetative growth, fruit set, yield, yield increment, fruit quality and leaf mineral content during both seasons of the study. Results showed that vegetative growth ,fruit set, yield as weight or number of fruits / tree as well as fruit quality (average fruit weight, diameter, length, TSS and total sugar) and leaf N, P and Fe  content were generally, improved by increasing the concentration of both treatments as compared with control in both seasons while, slight effect on acidity was noticed. The studied treatments did not significantly affect leaf K, Mn, Zn and fruit vitamin C. in both seasons. The obtained results indicated that 30% of EM was the best concentration to increase all vegetative growth parameters, leaf chlorophyll, N, P and Fe as well as fruit set %, yield and its increment. Similar trend was attained by spraying trees with GA3 at highest concentration (30ppm) on some fruit quality parameters (fruit weight, length, diameter and total sugar) in both seasons and for TSS in the 1st one. It is worthy to note that, spraying trees with highest concentration of EM (30%) had a similar effect to spraying trees with GA3 at highest concentration (30 ppm). Hence, it could be concluded that spraying fig trees with EM at higher rate (30%) is a promising treatment under the same condition of our study as it is safe, natural, less polluting and recommended to produce highest yield with best fruit quality. 

الملخص العربي
تأثيرالرش ببعض منشطات النموعلي نمو وإثماروجودة ثمارأشجار التين السلطاني
ايمان السيد كامل عبد اللاه1 – وفاء على السيسى2
1- محطة بحوث البساتين بالصبحية - إسكندرية
2- الحديقة النباتية بالمعمورة - إسكندرية
     أجري هدا البحث عامي 2009-2010 علي أشجار تين صنف سلطاني عمرها 10  أعوام ونامية في أرض جيرية بمنطقة برج العرب (حوا لي 70 كم غرب الإسكندرية)  لدراسة تأثير الرش بمنشط النموالحيوي (EM) بتركيزات 10،20،30 % وكذلك منظم النمو حامض الجبريلك (GA3)بتركيزات10، 20،30 جزء في المليون علي النمو الخضري ونسبة عقد الثماروالمحصول وصفات جودة الثمار.

 
أوضحت النتائج عامة فى كلا موسمى الدراسة أن جميع المعاملات لكل من المنشط الحيوى EM  و  GA3 ادت الى زيادة معنوية فى النمو الخضرى معبرا عنه بعدد النموات الحديثة وطول وقطر هذه النموات ومساحة الورقة وايضا نسبة العقد والمحصول(عدد ، وزن الثمار/ شجرة) ومواصفات جودة الثمار  (وزن وطول وقطرالثمرة ،المواد الصلبة الذائبة، والسكريات الكلية) مقارنة بالاشجارالغيرمعاملة. ولم يكن للمعاملات أي تاثير علي محتوى الثمار من فيتامين ج .
واوضحت النتائج ان التركيز الاعلى لكل منEM وGA3  أعطى أفضل النتائج لجميع مواصفات النمو الخضرى وأيضا نسبة العقد والمحصول.
وتحت ظروف هذه الدراسه يمكن التوصية باستخدام الEM رشا على اشجار التين بتركيز 30% لانتاج اعلى محصول مع افضل مواصفات جودة للثمار و كبديل امن عن استخدام منظم النمو حمض الجبريليك GA3.

